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מוקדמת, בעיצומו של קיץ תשמ"א. בדלת הבית ברחוב חזון היה זה בשעת ערב 
בבני ברק נקש יהודי, שבימים כתיקונם מסובב על הפתחים. הגאון רבי אהרן  5איש 

לייב שטיינמן זצ"ל פתח את הדלת, וחיש קל זיהה את האיש, שנוקש כאן מדי פעם 
בור שתי ומבקש צדקה. הרב שטיינמן העניק לו מטבע והלה הלך לדרכו, אלא שכע

 דקות שב ונקש בדלת...
הרב שטיינמן שב ופתח את הדלת, והחווה בידו כאומר 'כבר נתתי לך.' להפתעתו 

סיפר כי הוא מבקש  -המרובה, הלה הסביר כי הוא מבקש להיכנס לשוחח, וכשנכנס 
תחת ידיו האמונות  -להכניס את בנו ללמוד בשנה הבאה בישיבת פוניבז' לצעירים 

הרב שטיינמן, כדרכו, הגיב כי הוא אינו מתערב בנושא שבסמכותו  של ראש הישיבה.
כי המחזור  -הבלעדית של הגרמ"י ליפקוביץ' זצ"ל, אך הסיכויים קלושים ממילא 

 מלא עד אפס מקום...
ובכל זאת, התעניין הרב שטיינמן וביקש להבין: 'תמיהני עליך, הן נקשת בדלתי אך 

עמי בנושא זה דבר. האם בשתי הדקות  לפני שתי דקות לקבץ צדקה ולא דיברת
 הללו עלה הדבר ברעיונך?'

אותו יהודי כחכח בגרונו במבוכה, והשיב כי גם בפעם הקודמת שנקש בדלת, רצה 
לשוחח עם ראש הישיבה בענין בנו, לפעול כדי שיתקבל לישיבה. אלא שכשראש 

רהר כי כדאי הישיבה העניק לו מיד מטבע בחושבו כי הוא בא כרגיל לקבץ נדבות, ה
לקחת את המטבע, ואף להשלים 'סיבוב' קיבוץ נדבות בין שכני הרב לבנין, ואחר 

 קבלת בנו לישיבה. -כך לשוב ולדבר על הנושא לשמו הגיע 
החוויר כסיד. לפתע התברר לו, שבעת הנקישה  -כשהרב שטיינמן שמע את הדברים 

א הגיע לשוחח על אותו אדם לא הגיע הפעם לקבל צדקה כמנהגו, אל -הקודמת 
על נפש בנו יקירו וקבלתו לישיבה. 'אוי ואבוי, הפכתי אותך  -נושא חשוב פי כמה 

את סליחתך, אוי לי שפגעתי  לחש ראש הישיבה בחרדה, 'אני מבקש -למקבץ נדבות' 
 בך...
אין צורך להגזים', נענה הלה, 'הלא ראש הישיבה צודק, אני מקבץ נדבות, זו פרנסתי '

כבר רבות בשנים... אלא שהפעם באתי למטרה אחרת... ראש הישיבה וזה מקצועי 
 לא המציא כלום, וכמובן שלא נפגעתי, שהרי מכיר אני את מקומי...'

אך למרות ההסבר, לא נחה דעתו של הרב שטיינמן. 'ראה נא, פגעתי בך, ועליי 
למצוא כל דרך לכפר על הענין. כפי שאמרתי, בדרך כלל אינני מתערב בקבלת 

אחרוג  -הואיל ופגעתי בך  -חורים לישיבה והדבר אינו בסמכותי. אך הפעם ב
 ממנהגי...'

מכאן ואילך, החל הרב שטיינמן במלאכת שתדלנות נפלאה, שנמשכה לאורך שנים 
ארוכות!!!, למען אותו בחור, בנו של ה'מקבץ נדבות בדרך כלל אבל לא הפעם'. 

כשהרב שטיינמן משמש כרבו,  -ז' באותה שנה התקבל הבחור ללמוד בישיבת פוניב
ועוקב אחריו מדי יום ביומו במסירות נפלאה ויוצאת דופן, לסייע לצמיחתו 
התורנית. לאורך שנת הלימודים התמסר אליו הרב שטיינמן כאילו הוא בנו, השקיע 

 בו את מיטב הכוחות והמאמצים, כדי שיגדל ויתפתח בתורה וביראת שמים.
בכך, עדיין חש כי לא כיפר כראוי על הפגיעה באביו.  אך הרב שטיינמן לא הסתפק

ולפיכך, כשעמד הבחור לעלות לישיבה גדולה, ניגש הרב שטיינמן מיוזמתו לאביו, 
ודן עמו על עתיד הבן. כשהתברר שהמקום הטוב ביותר למען הבן הוא להמשיך 

נמנע פעל הרב שטיינמן כדי שיתקבל בה, אף שבדרך כלל  -בישיבת פוניבז' הגדולה 
 מללחוץ בעזרת מעמדו...

ואותו בחור, קם והיה לאחד ממרביצי התורה המפורסמים בדורנו. נקל לשער כי 
ההתפתחות המרשימה של הנער הינה פרי רוחו ועידודו של הרב שטיינמן, שלאורך 
 כעשור ראה את הבחור הזה כבנו, השקיע בו כל כח ומאמץ, ופעל עבורו בכל עת.

וכל זאת למה? כי פעם אחת!, בטעות!, התייחס לאביו כמקבץ נדבות. ולא שהוא 
הוא היה גם היה, אלא שהפעם לא הגיע כדי לקבץ נדבות,  -לא היה מקבץ נדבות 

ראה הרב שטיינמן  -והרב שטיינמן טעה ביחסו אליו. ולנוכח ה'פגיעה' הזו בכבודו 
להתאמץ להצלחתו, ללוותו את חובתו לעשות הכל למען הנער, לפעול למענו ו

 לאורך שנים לצמיחתו בתורה וביראת שמים!
רגע לפני שנפתח את הפה לקראת זולתנו, הבה נראה לנגד עינינו את דמותו של 
 הרב שטיינמן, את מסכת השתדלנות הרבה ומאמציו הנפלאים למען אותו בחור, 
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ותה של פגיעה בזולת, כדי שנבין ונפנים מה משמע
 עד כמה הדבר חמור, מכריע, דרמטי.

הבה ניקח את המסר לתשומת ליבנו, להתחזק בימים 
הללו המסוגלים לכך ולשמור על כבוד הזולת, 
לעשות הכל כדי למנוע כל פגיעה בו. כך נזכה 
להתכונן כראוי לקבלת התורה, ולהיות ראויים 

יש אחד לעמוד למרגלות הר סיני זכים וטהורים, כא
 בלב אחד!

 
 
 
 

בחז"ל מובא גדלות ענין השירה על הים, וכתוב 
במדרש )כ"ג אות ה'( לא זכו ישראל לומר שירה על 
הים אלא בזכות אמונה, ואמרו עוד במדרש שם שזה 
בשביל אמונת אברהם, ע"ש. ובזכות אמונת אברהם 
עתידין ישראל לומר שירה לעתיד לבוא, שנאמר 

ב "שירו לה' שיר חדש כי נפלאות עשה". עוד כתו
במדרש שם אות ב', שבזכות האמונה שרתה עליהם 

 רוח הקודש ואמרו שירה וכו'.
שירה זו שנבעה מכח האמונה, מסבירה לנו את דברי 
המדרש )פרק כ"ג( שאומר: "אז ישיר משה ובני 
ישראל" וגו', אמר משה "באז" חטאתי, שאמרתי 
"ומאז באתי לדבר אל פרעה הרע לעם הזה", ב"אז" 

משה רבינו שנאמר בו "פה אל פה  אני אומר שירה.
אדבר בו", שכל מילה היוצאת מפיו שכינה מדברת 
מגרונו, אומר פעמים "אז", ברור שאין זה רק ענין 
של שתי מילים דומות בעלמא. אלא משה בא ללמד 
אותנו, שמה שאמר ומאז באתי אל פרעה הרעת לעם 
הזה, הוא טעות, שאין כלל רע, וגם מה שהיה נראה 

חלק מההטבה האלוקית, שזה היה הכרחי רע היה 
כדי להיטיב עמהם. משה רבינו טעה בגלל פגם קטן 
באמונה, וסבר כי יש כאן הרעה לעם, לכן רק כאשר 
היתה התעוררות לאמונה מחודשת על הים זכה 
לשיר עם ישראל בלשון "אז", כדי לתקן את הפגם 

 ההוא.
 

ולמדים אנו מזה, שיהודי צריך לומר שירה גם על 
מה שהיה נראה כרע 'אז'. ובבית הלוי )ד"ה אז ישיר( 
ביאר, דהנה מי שהוא בצער חלילה, והקב"ה עוזרו 
ומצילו ונותן להקב"ה שבח והודיה על הטובה 
שעשה לו. יש בזה שני אופנים של הודאה, ויש חילוק 

קר שמחתו גדול ביניהם, ישנה הודאה במקום שעי
הוא שמשבח לשמו יתברך רק עבור טובתו שקיבל 
והצלתו מהצער, ואז לא תגדל שמחתו יותר מאילו 
לא היה לו צער מקודם, ועיקר שמחתו והודאתו הוא 
רק על ההצלה ולא על הצער שמקודם. אבל ישנה 
הודאה אחרת, והיא השירה שאמרו משה וישראל 

שניצולו 'אז', כי לא היתה עיקר שמחתם רק על זה 
מיד המצרים, רק עיקר שמחתם היה על זה שזכו 
להיות הכלי אשר על ידם נתגדל כבודו יתברך, ועל 
ידי הצלתם ממצריים ונוראות קריעת ים סוף 
נתפרסם שמו יתברך. נמצא א"כ שהשירה נאמרה לא 
רק על הגאולה אלא גם על השיעבוד שהיה, ואלמלא 

הנהגת  השיעבוד לא היה מקום לגאולה, ולפירסום
הקב"ה בעולם, ושמחו עכשיו בשיעבוד של 'אז' כמו 

  בגאולה של עתה.

וזהו שאמר משה ב"אז" חטאתי, שמקודם התרעם על 
כובד השיעבוד, ועכשיו אני אומר שירה ב"אז", 
פרושו דאני אומר שירה גם על אז, דהיינו על 
השיעבוד הקודם כמו על הגאולה דעכשיו. וזהו 

עניתני ותהי לי לישועה",  שאמר בתהילים "אודך כי
כי אני נותן לך הודיה על העינוי הקודם, דעי"ז באה 
לי הישועה ונתקדש שמך ברבים על ידי, ועל שניהם 
כאחד אני מודה לך ושניהם כאחד טובים, עכ"ד 

 הבית הלוי.
הנה הקשו המפרשים איך שנראה לבאר,  ל פי זהוע

 אמרו משה ובני ישראל שירה בקריעת ים סוף, הלא
כאשר המלאכים רצו לומר שירה אמר להם הקב"ה 
"מעשי ידי טובעים בים ואתם מבקשים לומר שירה" 
)סנהדרין לט, ב(, ומדוע איפוא שירתם של בני 
ישראל כן מותרת. ]אמנם איתא במדרש )כ"ג, ז'( 
שאח"כ גם המלאכים אמרו שירה, וכתב המדרש 
שהמלאכים באו להקדים השירה לפני הקב"ה, א"ל 

ה יקדמו בני תחילה ע"ש. וראה במהרש"א הקב"
 סנהדרין )ל"ט, ב'([.

ובפשטות יש לומר, ששירת המלאכים לא היתה 
השירה על גאולה מצרת עצמם, רק שרצו לומר 
שירה לשבח להקב"ה על נסיו ורוב רחמיו שראו, ועל 

סוף צער -כך השיב הקב"ה שכיון שהיה בקריעת ים
ה, ואיבוד של רשעים, שנכשלו בתפקידם בעולם הז

מעשה ידי ה', לכן אין להם לומר שירה על כך. אבל 
בני ישראל אמרו שירה על גאולת עצמם, ואדם חייב 
להודות להקב"ה על גאולת עצמו בכל מצב שהוא, 
ולפיכך היתה שירתם רצויה לפני השי"ת. והשירה 

 היתה הודאה להקב"ה ולא רק שבח לבורא עולם.
ר עוד בעומק אמנם לפי המתבאר לעיל אפשר לומ

הענין, כי עיקר שירתם לא היתה רק על נס קריעת 
ים סוף, אלא על כל החסד של התהליך הנורא 
והנפלא שלהם מעת אשר ה' הופיע עליהם, 
שבהתגלותו חולל שינוי של כל מציאותם, מעבדות 
לחירות רוחנית, והעלה אותם לדרגת נבואה, ונפתחו 

ל "כי להם שערי שמים, ועל כך אמרו שירה גם ע
עניתני", משום שהבינו את גודל אהבת ה' להם, שכל 
ריבוי השיעבוד והייסורים היו לטובתם, להעלותם 
מעמק הבכא ולהגיע לדרגת "עם זו יצרתי לי תהילתי 

 יספרו", ונעשו יצירה חדשה.
שירה חדשה שבחו גאולים על שפת הים, שירה 
נצחית של מי שזכה לגאולה, שתוכה רצוף אהבה 

שירה שנבעה מתוך הכרה עמוקה והבנה להקב"ה. 
לכל צער השיעבוד, והבינו שאין רוע כלל בעולם מן 
שמיא, אלא הכל הם רחמים גמורים, וע"ז מותר היה 
להם לומר שירה, מה שאין המלאכים יכולים לומר 
שירה אז, שכל מי שלא סבל במצרים, והתעלה 
לדרגה של נביאות לא יבין את רוממותה. ולכן לא 

לאכים רשאים לומר שירה, כי לא עברו את היו המ
צער השיעבוד. שירת המלאכים היתה רק על ניסי 
ההצלחה וגילוי השכינה שראו, ואי אפשר לומר אז 
שירה כזו כשיש צער לשכינה, כשמעשה ידי הקב"ה 
טובעים בים. ]וגם הערב רב היתה שירתם בדרגה 
שונה משל ישראל, כי לא היו חלק מתהליך 

 השיעבוד[.
מלצר זצ"ל,  און רבי איסר זלמןואמרו משמו של הג

שענין זה מרומז בתהילים, שהיה דוד אומר "ארוממך 

 הגאון רבי שלמה זלמן גרוסמן שליט"א 

 שירת הנצח של העם היהודי

 לצערנו עקב המצב, אין לנו אפשרות להעביר עלונים לרחובות, אשדוד ומודיעין עילית 



 
ח

ם 
ע

ת 
א

 ז
ור

עב
 ל

טב
מו

רי 
ה

כן 
ם 

א
ה, 

תנ
ש

א י
 ל

רי
ה

ר 
גז

שנ
ה 

מ
י. 

בכ
וב

ב 
צ

ע
ך 

תו
מ

ק 
חל

 ו
ת,

מד
ת

מ
ה 

ח
מ

ש
ך 

תו
מ

ק 
חל

ם, 
ול

ע
 ב

ם
יי

ח
 ה

ע
ס

מ
ת 

א
ם 

רי
וב

ע
ל 

הכ
גר

הו 
רי

מ
ש

בי 
 ר

ון
א

הג
 | 

ך.
יו

"ל
ק

צו
 ז

מן
ינ

י
 

ם י
ה

אבר
און רבי 

תו. | הג
מונ

א
ק  ב

חז
אר 

ש
צלול נ

ק ה
ק... ר

ספי
מ

צלול 
תה 

אין ה
טה, 

מ
ת ל

צי
מ

ת
ת ה

ע
ק

שו
א 

של
עד 

צלול, 
תה 

ס 
מה לכו

קה דו
חז

מונה 
א

ק"ל
צו

קרליץ ז
עיה 

ש
 

ה' כי דליתני ולא שמחת אויבי לי וכו', העלית מן 
מיורדי בור". שבזמן חנוכת הבית,  שאול נפשי חייתני

ביום חתונתו וביום שמחת לבו, שאז צריך האדם 
להודות על חסדי הקב"ה, דוד משבח את הקב"ה על 
כל חסדיו ומוצא לנכון להודות להקב"ה גם על כל 

ל הצרות שעברו עליו עד שזכה הצרות שהיו לו, על כ
גתו, וע"י זה הוא מראה שכל מה שעבר עליו למדר

סדיו המרובים של הקב"ה, ויש לשירה זו היה בח
שלימות שמודה להקב"ה גם על היסורים, כי אמת ה' 
בכל מעשיו. ונראה דגם זה מונח בתכלית סיפור 

, להודות על היסורים שהיו, כדי יציאת מצריםהזכרת 
לעורר את האדם להאמין ולדעת שכל מה שעובר 
עליו, כל היסורים הפרטיים ושל כל ישראל, הוא 

, יציאת מצריםון לטובה מהקב"ה, כמו שהיה במכו
, שהכל הוא יציאת מצריםויש לכוון כן בכל הזכרת 

 מהקב"ה, ויתהפך אח"כ לטובה.
 
 
 
 

זצוק"ל בהקדמה  המשגיח הגאון רבי שלמה וולבה
לספרו 'עלי שור' כותב כך: ״ברחובות אתונה טייל 
אדם, עצר כל אזרח שפגש ושאלו את אותה שאלה: 
כיצד לחיות? שאלה זאת המשיך לשאול כל ימי חייו, 
את כל מי שבא אתו במגע. שואל זה היה סוקרטס, 

 הגדול שבאומות העולם. 
אדם אחר, בתקופה אחרת, הלך בעוד היום גדול 

בוקה בידו. כאשר שאלוהו, למה הוא מחזיק וא
אבוקה בצהריים, השיב: בן אדם אני מחפש, גם זה 
היה באתונה, והמחפש הזה היה אחר מגדולי הוגיה. 
זה היה באתונה. שם שאלו כיצד לחיות, ושם חפשו 

 אדם״.  -בנרות ״בן 
בירושלים לא הוצרכו לשאול. שם ידעו כיצד לחיות, 

אדם״. כיצד לחיות?  -כ״בניושם חיו בכל התקופות 
׳ושמרתם את חוקותי ואת משפטי אשר יעשה אותם 

 האדם וחי בהם". 
איך מבינים כזו תופעה? לא טיפש היה השואל, אלא 
גדול שבחכמי אומות העולם. במשך כל ימי חייו הוא 
ממשיך לשאול ״כיצד לחיות״, ובדרך קבע היה שואל 

 -שאלתו? כך כל אדם ואדם. ועדיין לא נתיישבה לו 
וכך גם אותו הוגה דעות שחיפש ״בן אדם״ באבוקה 
לאור יום, כדי להדגיש כמה קשה היא מציאת בן־ 
אדם, עד שאור היום איננו מספיק לכך והוא נזקק 
לאבוקה. האמנם כל כך קשה למצוא ״בן אדם״? ודאי 
הוא, שלא יתכן שסוקרטס יגיע לתשובה מלאה 

נכונה! ברר ומספקת, כי הוא לא שאל את השאלה ה
נא קודם לשם מה לחיות, מדוע, מהי התכלית שאליה 
רצונך להגיע!? אחר כך, ורק אחר כך, נוכל לדעת 

 כיצד להגיע לאותו יעד. 
ואז גם נוכל לדעת זאת ביתר קלות ויעילות, כי הרי 
יודעים אנחנו לאן אנו חותרים. מאידך, כל זמן שלא 
נתבררה לנו תשובה מדוייקת לשאלות לשם מה 
לחיות״, הרי שבוודאי לא נוכל להסיק מסקנה ברורה 
וחד משמעית ״כיצד לחיות״. נוכל במשך כל החיים 
לשאול ״כיצד... ״. נוכל להתווכח ולהתפלסף, לדון 
ולדבר, לחקור ולהשוות. סביב סביב יחוגו להם 

עולם לא יגיעו הדיבורים, ולכלל תשובה סופית ל

שאול הוא: הדברים. הבירור הראשון שראוי לברר ול
למה ומדוע, ולאיזו תכלית? למה אני חותר בחיי? 
מהו הערך הנעלה כיותר שאליו אני שואף להגיע? 

 ובקיצור, לשם מה לחיות? 
נטה נא אוזן קשבת לדבריו של דוד המלך, באחד 
מהפסוקים הנודעים ביותר שבספר תהילים... ״אחת 
שאלתי מאת ה׳ אותה אבקש שבתי בבית ה׳ כל ימי 

. )תהילים כז, ד( שאל אותי מאן דהו; מהו זה חיי״..
״בית ה׳״? היכן הוא נמצא, שאלה זו העמידה אותי 
ברגע של התבוננות, ותעירני כאיש אשר יעור 
משנתו. וזו היתה תשובתי: אינני יודע! אפשר אולי 
לומר שמדובר פה על בית כנסת או בית מדרש, או 
שמא יתכן לפרש זאת על בית המקדש... אינני 
יודע... אבל דבר אחד יכולני לומר בבירור ובודאות, 
והוא: ההגדרה של בית ה׳ הוא מקום שמביא את 
האדם לחזות בנועם ה׳. שהרי זו היתה הבקשה: 
׳׳שבתי בבית ה׳ כל ימי חיי )בשביל( לחזות בנועם 
ה׳״, וזוהי התכלית האחת והיחידה שאליה אני חותר 

שאחזה  ואותה אני שואל ומבקש, לבוא לידי כך
בנועם ה׳! והרי מעתה טעם חדש וערב נסוך בפי 
בעת תשתפכנה מילות קודש אלו מבעד לשפתי, 
 ובעת יתנגנו שירי נשמה בזמרת ״שבתי בבית ה׳. ״ 

לשם מה לחיות?״ רצונך בסיכום מקוצר?! בשלושה 
 –מילים המבטאות את תמצית ותכלית החיים? 

 'לחזות בנועם ה׳'.
 
 
 
 

הגה״צ ר׳ אלעזר צדוק טורצין זצ״ל נכנס פעם אל 
רבינו, ואמר לו רבינו: ״כשרואים יהודי שומר תורה 
ומצוות, ולפתע משליך מעליו הכל קנו מעשה איש 
רח״ל, נדמה שזה נעשה ברגע אהד. אבל לא כך הוא. 
הוסר האמונה פעפע בתוכו זמן רב, ורק עכשיו יצא 

לפועל״. כך סתם ולא פירש. בשובו לישיבה  ההועה
תמה ר׳ אלעזר צדוק על כך, מה כוונת רבינו בזה, 
ואולי ח״ו מצא בו פגם וחושש לתוצאות ח״ו? והנה 
פגש בישיבה חבר, וסח לו את כל המאורע. אמר לו 
החבר: למה לך לתהות, לך חזרה אל רבינו ותשאל? 

ו שענין וכך עשה. ואז פירש לו רבינו שכוונתו ללמד
ה׳אמונה׳ אין די לה בידיעה ובירור פעם אחת, אלא 

 -יש צורך להזיק האמונה כסדר יום יום, ואם לאו 
האמונה הפנימית הולכת ונחלשת עד שעלול ביום 

 אחד להגיע לפריקת עול רח״ל. 
בהמשך ביאר לו רבינו איך מתחזקים באמונה, והוא, 

דים על ידי שמתרגלים שעל כל דבר הנצרך לאדם, יק
לו תפילה, ולפנות לרבש״ע ולבקש הדבר ממנו 
יתברך. וכגון: אם תצטרך נעליים, תגיד רבש״ע אני 
צריך נעליים, אנא הזמן לי מעות והמקום שאמצא 
שם הנעליים המתאימות. וכן אחר כך תודה לו בפה 
מלא על שנתן לך. בכך אתה מחזק אמונתך יום יום, 

 כיון שאתה פונה אליו בכל ענייניך! 
ובשיחת מוסר שנשא הגרא״צ טורצין אמר בהאי 
לישנא: שמעתי ממרן החזו״א, שאמר שזה שאנו 
מוצאים בחז״ל )ברכות ה׳, ב׳( גבי רב הונא דתקיפו 
ליה ארבע מאות חביות יין, ואמרו לו חכמים: לעיין 
מר במיליה. והיינו, שחז״ל הקדושים אמונתם בבורא 

 הרב יהודה מרגולין שליט"א 

 לשם מה לחיות?!

 יט"אהרב צבי יברוב של 

 אמונה יומיומית

 להתפלל לרפואת הגאון רבי יצחק אריה בן פערל, הגאון רבי יצחק בן נחמה, נא  
 הגאון רבי חיים מאיר בן רבקה בתושח"י
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צלם כמו ית׳ היתה איתנה עד שהגיעה להם להיות א
היה אצלם כאילו ראו המעשה  –חוש, וכשראו עונש 

שעל ידו נגרם העונש הזה. ואמר מרן ז״ל, שכח זה 
הגיע להם ע״י תפילה, שעל ידי שתפלתם היתה כבן 
המתחטא לפני אביו, ועל כל דבר בלי יוצא מן הכלל, 
כקטן כגדול, התחננו וביקשו מהשי״ת, על ידי כך 

ה חושית, וכשראו איזה השיגו כוח זה שאמונתם הית
עונש ראו שהחטא הוא מעונשו. והוסיף, כי אדרבא, 
כשהתפלה אצל האדם אינה על דרך זו, ח״ו יכול 
להגיע עד כדי כך שישתכח ממנו שיש לבירה בעל 
הבירה )מובא בקובץ ״שפתי צדק״ עמ׳ נ״ב(. נשאל 
רבינו: מתי נקרא שאדם מבטל את המצוה של אהבת 

אינו מבטל  -שמאמין בהקב״ה  ה׳? והשיב: כל יהודי
 את מצות אהבת ה׳! 

מעיד הרב ישראל זינגר: שמעתי ממרן החזון איש, 
באותו יום שנפגש עם ראש ממשלת ישראל לשעבר 
בן גוריון, אמר לו בן גוריון: 'גם אני מאמין', אמר לו 
החזון איש 'מה זה מחייב אותך?' והשיב: אין הדבר 

ו: מעניין אותי האם מחייב אותי כלום, אמר לו רבינ
יש איזה פילוסוף שטוען ש'האמונה' אינה מחייבת 
שום דבר... ואז בן גוריון שתק. והוסיף רבנו: אם תדע 
בעתיד על פילוסוף כזה, תודיע לי, הענין הזה מאד 

 מעניין אותי.
 
 
 
 

שיתף אותי הגר"ש אשכנזי שליט"א מהרהורי לבו: " 
לפני כחצי שנה השתתפתי בהרצאה מכובדת 
שעסקה בתחום של הפצת מסרים להמונים 
באמצעות העולם הדיגיטלי. המנחה הטעים את 

ן בכך שאנו עומדים בערב הכניסה חשיבות הדיו
 " שתעמוד בחזית הקדמה שלשנת עשרים עשרים"ל

העולם הטכנולוגי. בכל פעם שהוא הזכיר את 
המילים "האדם של העשׂרים עשׂרים", הוא הגה אותן 
במין הערצה מהולה ביהירות שסימלה את השיא 

 המדעי אליו הגיעה האנושות מאז ומעולם.
הנה משמים סיבבה ההשגחה העליונה שנגיף 

והפך למגפה עולמית בימיה הקורונה  התגלה בסין 
הראשונים של שנת "עשרים עשרים"... האם יש קשר 
בין הדברים??  לולי דמסתפינא הייתי אומר : 
שאסונות פורצים בכל פעם שאנשים חושבים 
לעצמם שהם יכולים להסתדר חלילה ללא הקב"ה. 

מותי -המוות )ל"ע( מגיע בכל פעם שאדם הופך לאל
ל לפתור הכול בעצמו. ומגיע למסקנה שהוא מסוג

עם ההתפתחות המדעית יש אנשים ששכחו את 
 התלות בקב"ה. כביכול אינם זקוקים לו."

לצערנו, הרגע בו כולם נזכרים בבורא עולם הוא 
כשנתקלים בבעיה שאין לה פתרון.  בימים עברו רוב 
החיים היו בבחינת: "רוח שאינה מצויה"... בכל רגע 

שגדולים על מידותיו.   התמודד האדם עם אסונות
אדם היה קם בבוקר ועסוק במחשבה אחת: איך 
שׂורדים את היום יום? הלוואי שהמלך המשוגע לא 
ייצא למלחמה ומיליון גברים לא יחזרו ממנה, הלוואי 
שלא תפרוץ מגיפה, רעב, ובצורת. בעבר יהודים 
זעקו יום יום בתפילה נרגשת ומוחשית : "והסר 

אתנו וחרב והרג ויגון ושמור צמעלינו אויב, דֶבֶר 

אבל מה מכל זה נשאר בעולם המודרני?    ובואנו".
נדמה היה לאנושות שהאו"ם עשה סדר בעולם. אין 
יותר מלחמות בעבור גחמות של מנהיגים. התיעושׂ 
ניצח את הרעב, והפנצילין ניצח את החיידקים. 
כמעט לכל בעיה יש מומחה שמטפל בה. כ"מגדל 

לבנות עולם ללא ההשגחה ו בני האדם בבל", שבו ניס
האלוקית, עולם מדעי שמגיע להישגים אדירים בכוח 
 המוח האנושי, שאינו זקוק למערכת מוסר מלמעלה.

 
עברנו מאז לא מעט תחנות עצירה,  איתותים רבים 

לעצור ולהתבונן.  אך היצר הרע  -שלח לנו הקב"ה
תעתע בנו בשכנוע שאם יהיה קשה כאן, נברח 

.  והנה לנגד עינינו מתרחש אירוע  בלתי לשם..
שנה שהייתה  עשרים עשרים''''נתפס, בשנת ה

אמורה לסמל את שיא ה"כוחי ועצם ידי" אליו הגיעה 
פי שהחזיר האנושות.  פרץ לחיינו וירוס מיקרוסקו

אין לאן לברוח! שום מקום ו את העולם דורות אחורה
בעולם לא בטוח. כולנו מסתתרים מפני אויב קטנטן 

העולם עצר את נשמתו ונשימתו. שאינו נראה לעין. 
 :דוד המלך ע"ה בתהילים)קל"ט ז'( זו הבחינה שזעק

 אנה אלך מרוחך, ואנה מפניך אברח"."
צאים בדבריו המופלאים שורש הדברים נמ

והמבהילים של מרן הגר"א דסלר זי"ע בשיחה 
שנאמרה בישיבת פוניבז' לפני שישים ותשע שנים 
)תשי"א( דברים הנראים היום כדברי נבואה ממש. 
הדברים מובאים ב"מכתב מאליהו" במאמר "גלות 

 ( :205וגאולה" העוסק בגלות אדום. )חלק ג' עמוד 
חורבנה של אדום יבוא רק על ידי חורבן העולם "

הזה! כאשר מביא הקב"ה את העולם למצב שיסודות 
חיי העולם הזה יתמוטטו, השלווה תתערער, חיי 
הפרט יהפכו לחיי דאגה, פחד וייסורים, וכל העולם 
כולו יעמוד תחת אימת הרס וחורבן!  אז יתגלה לעין 

התקדמותו כל, שהתרברבותו של האדם וגאוותו על 
בכיבוש הבריאה, כביכול, מביאים רק לאבדון! אז 
יכירו את ההעדר וההפסד שבחיי העולם הזה כשהם 
מרוקנים מכל תוכן רוחני, המובילים רק לכליה 
ואבדון. כשיתייאש האדם מלהשיג רצונותיו 

"ועלו מושיעים  –ותאוותיו, אז יתגלה אורו של משיח 
רק על ידי השגת בהר ציון לשפוט את הר עשו"... כי 

ביטול ואפסות העולם הזה, מסוגלים בני אדם 
להתרומם ולראות במבט רוחני, ותתבטל מלכות 
 אדום, ואז יתגלה אורו של משיח".  מ ד ה י ם.      

אוקיאנוס של רעיונות ותבונות נכתבו ונאמרו. 
סגולות, גימטריות, דימויים, והקשרים למצוות 'עשה' 

תפר. אך דבר אחד ברור 'ולא תעשה' שעלינו להש
ומוסכם לכולם, הקב"ה עצר את העולם! עצר את 

-מ-האנשים אל תוך ביתם ואל תוך עצמם. עצירה ל
ה. לחשב מסלול מחדש.  כאותו ילד שהגדיש -ב-ש-ח

את הסאה בהתנהגותו, עד שאביו נעל אותו בחדר 
שבקצה הבית באומרו: "כעת יהיה לך את הזמן 

זה הזמן לחשוב,  לחשוב ולהרהר על מעשיך".  
 להרהר, לפשפש, להתפלל, ולתקן.

 
הקב"ה אינו רוצה להכאיב לנו חלילה, אלא כדי 
לקרוא לנו אליו. זו הדרך של הקב"ה לעורר את 
האדם לשים לב לתפקידו בעולם ולזכור שהוא כאן 

 בשליחות ומטרה.

 מן שליט"ארהרב דוד ברוו 

 מה הקב"ה רוצה מאיתנו???

 , יפה בת שמחה, הילדה יענטה תמר בת לאה בתושח"יהתינוקת אפרת בת יעלנא להתפלל לרפואת  


